

哀牢山常绿阔叶林乔木树种的幼苗组成及时空分布特征

巩合德^{1,2}, 杨国平¹, 鲁志云¹, 刘玉洪¹, 曹敏^{1*}¹中国科学院西双版纳热带植物园, 热带森林生态学重点实验室, 云南勐腊 666303²中国科学院研究生院, 北京 100049

Composition and spatial-temporal distribution of tree seedlings in an evergreen broad-leaved forest in Ailao Mountains, Yunnan, China

Hede Gong^{1,2}, Guoping Yang¹, Zhiyun Lu¹, Yuhong Liu¹, Min Cao^{1*}¹Key Laboratory of Tropical Forest Ecology, Xishuangbanna Tropical Botanical Garden, Chinese Academy of Sciences, Mengla, Yunnan 666303²Graduate University of the Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (335KB) [HTML](#) 1KB Export: [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) [Supporting Info](#)

摘要 哀牢山自然保护区的常绿阔叶林面积达到504 km², 是我国亚热带常绿阔叶林保存面积最大的保护区之一。2008年, 中国科学院西双版纳热带植物园在哀牢山自然保护区的中山湿性常绿阔叶林核心区建立了一块6 ha的森林动态监测样地。为了了解哀牢山中山湿性常绿阔叶林树种幼苗组成和分布特征及其存活和死亡的规律, 对样地中的幼苗分别进行了定位监测和动态研究。结果表明, 重要值居前10位的林下幼苗中, 有5种是重要值居前10位的树种。从雨季末期到旱季末期, 幼苗的数量和种类都大量减少, 原因可能是由于干旱胁迫的影响。在林窗中央和林窗边缘, 新增的幼苗数量和种类都较多, 死亡率较低, 而林冠下新增的幼苗死亡率较高。可见, 林窗的出现可能更有利于某些树种幼苗的定居, 从而维持了森林树种的多样性。

关键词: 干旱胁迫 林窗 存活 更新

Abstract: Ailao Mountain National Nature Reserve covers 504 km² and is one of the largest tracts of evergreen broad-leaved forests in China. A 6-ha plot was established in the reserve in 2008 by Xishuangbanna Tropical Botanical Garden, Chinese Academy of Sciences, for the purpose of monitoring long-term dynamics of the forest. Tree seedlings were sampled in this plot to understand their composition and spatio-temporal distribution. Five of the top 10 seedling species in terms of importance values were the same as 5 of the top 10 adult tree species with the highest importance values. Both abundance and species richness of tree seedlings dropped between the end of the rainy season and the end of dry season, likely due to drought stress. Seedlings in canopy gaps were richer in species, more abundant in terms of density, and experienced lower mortality compared with those under the forest canopy, suggesting that forest gaps facilitate the recruitment of seedlings in the forest.

Keywords: drought stress forest gap survival regeneration

Received 2011-01-16; published 2011-03-20

Fund:

云南省科技计划项目

Corresponding Authors: 曹敏 Email: caom@xtbg.ac.cn;

引用本文:

巩合德 杨国平 鲁志云 刘玉洪 曹敏. 哀牢山常绿阔叶林乔木树种的幼苗组成及时空分布特征[J] 生物多样性, 2011, V19(02): 151-157

Hede Gong, Guoping Yang, Zhiyun Lu, Yuhong Liu, Min Cao. Composition and spatial-temporal distribution of tree seedlings in an evergreen broad-leaved forest in Ailao Mountains, Yunnan, China[J] Biodiversity Science, 2011, V19(02): 151-157

链接本文:

<http://www.biodiversity-science.net/CN/10.3724/SP.J.1003.2011.07010> 或 <http://www.biodiversity-science.net/CN/Y2011/V19/I02/151>

Service

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [RSS](#)

作者相关文章

- ▶ [巩合德](#)
- ▶ [杨国平](#)
- ▶ [鲁志云](#)
- ▶ [刘玉洪](#)
- ▶ [曹敏](#)